
Újra megyeszékhely lesz 
Balassagyarmat?

Terjed a  hír, hogy Pest, Szo/nok-Nagykun, Nógrád m egyék köztársasági biztosa 
a z a  P. ú r lesz, a k i néhány évvel ezelő tt vb-titkára volt a  város tanácsának. 
Optim isták és jó l tájékozottak tudni vétik: ha a  szóbeszéd igaz, akkor Balassagyar
m at újra m egyeszékhely lesz. A h ír feiröppentését követően, a  helyhatósági 
választás kam pányában is m egjelent képviselői program pontként a  fen ti igény. 
Utána eredtem  hát, m iként vélekednek errő l a  balassagyarm atiak.

A véleményt névvel vállalók köréből álljon itt néhány 
válasz a kérdésre: mi a véleménye a hírről, hogy Balas
sagyarmat visszaköveteli a megyeszékhelyi státust?

CSIKASZ ISTVÁN ELŐADÓMŰVÉSZ:
- Amikor én negyedik elemibe jártam, akkor kívülről 

meg kellett tanulnom, hogy az ország valamennyi me
gyéjének mi a székhelye. Akkor azt tanultam meg, hogy 
„Nógrád megye székhelye Balassagyarmat” . Emlék
szem aztán, lent, Zalaszentgróton, ahová való vagyok, 
a Rákosi-féle erőszakolt átrendezéssel kapcsolatban 
megtudtuk, hogy Salgótarján... Apám azt mondta: ”A 
páncélvonat miatt, fiam, a páncélvonat... semmi más". 
Nagyapám bányalakatos volt Egercsehiben, egy Tarján 
típusú bányászfaluban, de Eger maradt Heves megye 
székhelye, a klerikális... stb. Az önmagából táplálkozó, 
kultúrát, SZELLEMET teremtő Gyarmat lappangó me
gyeszékhely maradt Nógrádban. Ha Balassagyarmat 
lenne újra megyeszékhely...? Sajnos csak „rang” , csak 
„titulus” . Igaz viszont, hogy történelmi igazságszolgálta
tás! Tudat, öntudat, cselekvési szabadság. „AKI SZE
LET VET, VIHART ARAT” . A salgótarjáni irányítás erő
szaka végig szelet vetett.

HERCZEG HAJNALKA, FRISS DIPLOMÁS KÖZ
GAZDÁSZ-SZOCIOLÓGUS:

- Az egyetemen település-szociológiával is foglalkoz
tam. Véleményem szerint - ami ez esetben kiindulópont 
-, fölösleges a megyerendszer. Ami Gyarmat státusát 
illeti: nem tartom jónak az elképzelést, nem kell nekünk 
egy „újra utált” megyeszékhelyi rang. Nem is beszélve 
a megoldás költségeiről! A városnak ma arra van szük
sége, hogy önállóan, dinamikusan fejlődjék. Ehhez vi
szont az keli, hogy a város környezetében, vonzáskör
zetében lévő települések is erőteljesen fejlődjenek. Az 
én korosztályom tisztában van azzal, hogy 1950-et 
visszafelé nem lehet lejátszani. Azt gondolom, hogy a 
jelenlegi megyehatárok között a két város, Salgótarján 
és Balassagyarmat együtt valósíthatná meg gazdasági, 
kulturális, egészségügyi kisugárzó hatását. Az elmúlt 
évtizedek bizonyították, hogy Salgótarján vonzáskörze
te - jellegénél fogva - nem terjed ki erre a térségre. Tehát 
ón - a jelenlegi megyerendszerben - egy kettős központú 
megyében gondolkodom. Ma a megye mindegyik váro
sának sajátosan egyéni élete kell, hogy legyen. Ezt 
szükséges kölcsönösen tisztelnünk, nem pedig ráerő
szakolni egyik város irányítását, meghatározó befolyá
sát a többiekre.

KAMARÁS JÓZSEF, A CIV1TAS FORTISSIMA KÖR 
EGYIK ALELNÖKE:

- Úgy ítélem meg, hogy Balassagyarmat a megye

legcentrikusabban elhelyezkedő városa. Olyan tradíci
ókkal rendelkezünk, melyek alapján méltán, túlzás nél
kül beszélhetünk a kultúra bölcsőjéről, az iskolavárosról. 
Ma is a jövőt jelentő értelmes ifjúságot adja a városnak 
és a környező falvaknak. Amikor még a tanítóképző is 
működött, kész értelmiségieket kapott ez a város, de 
természeti adottságai, lábadozó idegenforgalma ma is 
bizonyítja magas szintű életképességét. Gyarmaton a 
különböző egyesületek erre a kulturális tradícióra épül
nek, nem pedig politikai alapokra. A történelemben eled
dig emberszerető, embercentrikus városként ismerjük, 
ahol szlovák és magyar él együtt békében. A „Legbát
rabb Város” most talált igazán magára. A megyeszék
hely idekerülését nehéz ma megítélni, ehhez gazdasági 
és anyagi feltételeket kell biztosítani. Véleményem sze
rint a gyarmatiak örülnének a megoldásnak, s az való
ban igaz, hogy téma a városban.

DR. BILECZ ENDRE ORSZÁGGYŰLÉSI KÉP
VISELŐ:
- Megmondom őszintén, nem vagyok híve a megye- 

rendszer változatlan fenntartásának. A jövő közigazga
tási struktúrájában a városkörnyéki igazgatási tonnát 
tartom korszerűnek és elfogadhatónak. Ma az új önkor
mányzati törvény fenntartja a régi struktúrát, tehát pl. az 
apparátusok leépítéséről sem beszélhetünk. Megmarad 
a megye, megmarad az apparátus. Hát akkor mi értelme 
van egy apparátus átköltöztetésének? Gondolja végig: 
szakemberek letelepítéséhez lakások kellenek. A hiva
talokat el kell tudni helyezni, és így tovább. Fölösleges 
milliárdok kidobása akkor, amikor az ország katasztro
fális gazdasági helyzetben van - nem jelent ésszerű 
megoldást. Egyértelmű tehát: nincs szükség megyei 
apparátusra, ezért nem cserélgetni kell a megyeszékhe
lyet, hanem megszüntetni. Az valóban igaz, hogy Balas
sagyarmatnak vannak igen jelentős és tiszteletre méltó 
történelmi tradíciói, de nem attól lesz modern város, ha 
visszakapja volt megyeszékhely státusát. Az egész
ségtelen versenyhelyzetet kell megszüntetni, vagyis a 
megyerendszert kell felszámolni.

Amikor a cikk befejező gondolatait írom, javában tar
tanak a helyhatósági választások, alakulóban az új ön- 
kormányzati struktúra. Fontos tudnunk, hogy 1945-öt 
követően történt egyfajta kísérlet a helyi önkormányza
tok alkotmányos keretek közötti kiépítésére, de 1948 
után a központosító politika az önkormányzat minden 
lehetőségét és formáját felszámolta. Az igazi változta
tásra most kerülhet sor.

-dómosz-


